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CONSELL DE LA ZONA 11  (la Bordeta i entorns) 

Plenari realitzat el 3 de desembre de 2019, al Centre Cívic de la Bordeta. 
 
Assisteixen a la reunió: 
                
Entitats: 
AVV la Bordeta; Ass. Comerciants la Bordeta; Col·lectiu Bordeta.net; Fundació Privada 
Casa Casero; Assemblea Veïnal Bordeta; Plataforma Salvem el Bosquet de Palauet; 
Grup Municipal Comú; Grup Municipal PP; Grup Municipal PSC; Grup Municipal 
Ciutadans; Grup Municipal Junts x CAT; IES Maria Rúbies; AVV Copa d’Or i Sot de 
Fontanet; Escola Esperança; AMPA Escola Enric Farreny; ONG Vols; PES Salesians St. 
Jordi; Parròquia de Sant Agustí; Esplai; Serveis Socials; i Anticoagulats Lleida.    
 
Persones registrades: 
Isabel Prats; Antonio Chacón; Guadalupe Pavón; Joan Carre; José Luís Osorio; 
Mercedes Martín; Mari C. Guerrero; Maria Dolors Royo; Victoria Pacheco; Alfredo 
Piñol; Mercè Nicolàs; Maria Teresa Falcón; Lola Cornet; Maria C. Sebastián; Iris Isús; 
Eduard Pelegrí; Encarna Hernández; Maria Teresa Orgaz; Ana Visa; Encarna Girón; 
Maria A. Vidal; Dídac Merino; Xavier Olmo; Ignasi Boya; Demelsa Mateos; José M. 
Cereza; José L. Calvo; Joan Biescas; Esther Aresté; Joan Carles Sisó; Mercè Salut; Esther 
Jové; Jordi Clot; David Melé; Claudi Vidal; Francesc Beà; Josep M. Torres; Josep Betriu; 
Montse Villa; Rosa Blasi; Maria Teresa Piñol; Ángel Ortiz; Jaume Sellés; Maria Teresa 
Casamajó; Berta Arbonès; Josep Costa; Rafael Sopena; i Francisco Flores. 
 
Per l’administració local: 
La regidora de Zona i presidenta del CTZ11, Anna M. Campos; la regidora de 
Participació Ciutadana i vicepresidenta del CdZ11, Elena Ferré; la tècnica de 
Participació Ciutadana, Carme Sabaté; i el coordinador tècnic dels Consells de Zona, 
Francesc Mòdol. 
 
La regidora de zona, Anna M. Campos, inicia la sessió plenari del Consell de la zona 11 i 
dóna la benvinguda a les persones assistents. 
A continuació, la regidora de Participació, Elena Ferré, contextualitza la reformulació 
que es vol fer dels Consells ”atès que no han acabat de funcionar com a eina 
participativa”. Ferré explica que no hi ha suficient personal tècnic per a convocar els 
Consells amb la freqüència que es voldria, raó per la qual, de moment, es mantindrà 
una cadència de cada 6 mesos entre convocatòria i convocatòria de plenari. 
Quant a la voluntat que els Consells esdevinguin “participativament més efectius”, la 
regidora Ferré fa esment a la necessitat que la Paeria incorpori tècnics i facilitadors 
que permetin vehicular amb major agilitat les peticions de la ciutadania, garantint-ne 
un seguiment adequat i un retorn satisfactori. 
Referent a les dinàmiques internes del Consell, Ferré referma la necessitat de ser 
operatius i d’optimitzar el temps de voluntariat de les persones participants, raó per la 
qual avança que “anem cap a un model en què qui determinarà la idoneïtat dels 
continguts a tractar serà la gent dels propis consells, i no els tècnics i polítics 
municipals”. 
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Relatiu a com es vol que funcionin els Consells, la regidora de Participació afirma que 
aquests no han de ser una instrument de resposta a peticions particulars, ans el 
contrari, han de servir per a canalitzar les aspiracions col·lectives... “Han de ser una 
eina de governança i no pas una bústia de demandes”. 
La regidora de Participació, finalitza la seva exposició explicant com el reglament de 
règim intern1 preveu dinamitzar i donar continuïtat a l’activitat del Consell durant el 
període de 6 mesos que pot arribar a existir entre una assemblea plenària i la següent. 
En referència a quins són els canals que la ciutadania –a títol individual- té al seu abast 
per a fer arribar les seves propostes a la Paeria, i rebre resposta, Ferré recorda que en 
hi ha de prou efectives com: el 010; el 973700300; la Bústia Ciutadana; el Registre 
Municipal; l’aplicatiu APPUNTA; l’Oficina Municipal d’Atenció Ciutadana; el servei 
d’atenció personal als Centres Cívics... Eines que tot i no ser prou conegudes, poden 
ser de gran utilitat a l’hora de gestionar queixes i trobar solucions a problemes 
concrets de veïns i veïnes.  
 
Acte seguit, previ el procediment informatiu preceptiu (durant el qual s’atenen els 
aclariments que demanen les persones assistents) i d’acord amb les entitats i persones 
que s’han acreditat, la regidora de zona, Anna M. Campos, dóna per constituït el 
Consell de la Zona 11 per al mandat municipal 2019-2023; informa que temporalment 
el tècnic encarregat de fer les tasques de secretaria i de dinamització del Consell serà 
en Cesc Mòdol; i posa a votació el reglament de règim intern del Consell, el qual 
resulta aprovat per unanimitat. 
 

A continuació, s’inicia el torn de preguntes i/o propostes: 
 
Guadalupe Pavón, Col·lectiu Bordeta.net. Fa una crida al compromís de veïns i veïnes 
de Bordeta per a treballar i fer efectives les comissions d’àmbit sectorial i  la 
Permanent (de coordinació i dinamització) del Consell de Zona. 
 
Francesc Beà, Assemblea Veïnal Bordeta. Troba que l’interval de 6 mesos entre plenari 
i plenari és excessiu, atès que cal garantir que hi arribin amb la màxima fluïdesa les 
qüestions treballades a les comissions d’àmbit temàtic. 
 
Le regidores Campos i Ferre admeten la manca dels recursos humans que permetrien 
fer més de dos Plenaris de caràcter ordinari a l’any, tanmateix, el tècnic de 
participació, Cesc Mòdol, suggereix la possibilitat que també es puguin convocar 
plenaris extraordinaris, sempre i quant el contingut d’aquests sigui monotemàtic i 
sense torn obert on es pugui parlar de temes no inclosos a l’ordre del dia. 
 
Josep Betriu, Assemblea Veïnal Bordeta. Demana la garantia que la Paeria tindrà en 
consideració el treball que vagin realitzant les comissions d’àmbit temàtic del Consell, i 
també s’interessa per conèixer el criteri de prioritat segons el qual es classificaran les 
propostes que vagin aprovant-se. 
 
Les regidores Campos i Ferre aclareixen que la garantia que es tindrà en compte el 
treball que vagin realitzant les comissions d’àmbit temàtic del Consell, vindrà donada 

                                                 
1 Com funcionarà la Comissió Permanent de Coordinació; qui la integrarà; el procediment de presa de decisions, etcètera. 
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pel mateix procediment en què es funcionarà, atès que es treballarà coordinadament a 
tres bandes -la política, la tècnica, i la veïnal- amb la finalitat d’anar assolint els 
consensos d’allò que sigui possible i prioritari en cada moment. 
 
Dídac Merino, veí. Demana aclariment sobre com es regularà que no hi hagi 
interferències competencials entre el Consell i els diferents membres -associacions, 
institucions, col·lectius, moviments, plataformes, etcètera- que en formen part.  
 
Les regidores Campos i Ferre responen que el sentit del Consell de Zona és obrir més la 
participació (també a entitats no-formals i persones individuals), però sense interferir 
la tasca de cap de les entitats que l’integren, i encara menys si això pot implicar la 
duplicitat de feines: “el Consell ha d’afavorir la cohesió del barri en base a la 
col·laboració i el treball en comú”.  
 
Guadalupe Pavón, Col·lectiu Bordeta.net. Quant a la temporització de 6 mesos entre 
assemblees plenàries, opina que és un termini raonable en la mesura que cal haver 
pogut treballar prèviament la preparació de les propostes i els projectes a debatre. 
Referent a l’apoderament de veïnes i veïns en el Consell, Pavón referma la importància 
que cadascun dels tres pilars en què aquest hom sosté (el polític, el tècnic, i el ciutadà) 
faci la funció que li correspon, i quant el paper específic dels veïns, afirma que aquests 
hauran de ser capaços de proposar uns quants projectes socialment necessaris i 
viables, és a dir, que tinguin prèviament l’aval favorable (informes tècnics, jurídics i 
econòmics) de part de l’ajuntament. 
 
Demelsa Mateos, AMPA Col·legi E. Farreny. Pregunta: 1. si el pressupost de la ciutat 
està definit per barris i, en aquest cas, si hi ha un pressupost específic per a la Bordeta; 
2. qui decideix les comissions que hom creen al Consell, el mateix Consell o 
l’ajuntament; i 3. qui decideix les prioritats de les propostes acordades al Consell, 
aquest mateix o l’ajuntament. 
 
La regidora de Participació constata que no hi ha un pressupost específic per a cada 
barri. Quant a les funcions de les comissions del Consell, el tècnic Cesc Mòdol respon 
que tant la Comissió Permanent, com les comissions d’àmbit sectorial o temàtic, tenen 
la funció de dinamitzar i d’elaborar propostes que siguin coherents i viables, però que 
l’espai de decisió és el Plenari del Consell, abans que una proposta pugui ser adreçada 
oficialment a l’ajuntament. 
 
Francesc Beà, Assemblea Veïnal Bordeta. Pregunta si les comissions que es vagin 
constituint tindran un espai físic on reunir-se al Centre Cívic, en hores no-laborals. 
 
La regidora de Participació respon que es farà el que calgui perquè l’organització 
horària dels treballadors dels Centres Cívics ho permeti. 
 
Josep Betriu, Assemblea Veïnal Bordeta. Pregunta si la Paeria donarà suport per a la 
comunicació pública de les activitats i projectes del Consell de Zona, bé sigui 
mitjançant la publicació documents en paper, bé sigui mitjançant la implementació 
d’un espai informatiu web de la Paeria. 
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La regidora Ferre es compromet a facilitar els mecanismes i/o instruments de 
comunicació òptims que permetin donar a conèixer les activitats realitzades pel 
Consell de Zona. 
 

Finalitzat el torn de paraules, la regidora de zona agraeix als presents l’assistència i 
dóna per acabada la reunió. 
 
Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona o Barri. 
Lleida, 3 de desembre de 2019 
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CONSELL DE LA ZONA 11  (Bordeta i entorns)  

Plenari extraordinari realitzat el 9 de juny de 2020, per vídeo conferència, a causa de la 
pandèmia del COVID19 
 
  
Inscripció telemàtica prèvia realitzada per: 
Oriol Olmo; Eloi Gil; Josep Betriu; Rafael Sopena; Lupe Pavón; Francesc Beà; Javier 
Hernández; Francisco Flores; Ignasi Boya; M. Teresa Piñol; Esther Jové; Mª Teresa 
Casamajó; Mª Dolors Royo; Verònica Chiquero; Ángeles Ribes; Fèlix Larrosa; Francesc 
Mòdol; Elena Ferre; i Anna M. Campos. 
 
 
La regidora de zona, Anna M. Campos, inicia la sessió plenari del Consell de la zona 11 i 
dóna la benvinguda a les persones en xarxa. A continuació, cedeix l’ús de la paraula a 
la regidora de Participació, Elena Ferre, qui presenta la nova imatge corporativa dels 
Consells de Zona de Lleida. 
Acte seguit, la regidora de zona i la regidora de participació procedeixen a explicar 
l’informe/valoració de l’estat de la ciutat arran de la crisi del Coronavirus. 
 
Finalitzada l’exposició dels tres primers punts de l’ordre del dia, es procedeix a donar 
resposta a les preguntes1 que Javier Hernández; Rafael Sopena; Lupe Pavón; Josep 
Betriu; M. Teresa Piñol; M. Dolors Royo; havien realitzat, via Internet, en el moment 
d’omplir el formulari d’inscripció al Plenari del Consell; i, a posteriori, a les que altres 
persones participants han anat escrivint -en directe- al xat de la vídeo conferència. 
 
Acabat el torn de preguntes, la regidora de zona agraeix l’assistència en xarxa i dóna per 

closa la reunió. 

 
Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona o Barri. 
Lleida, 9 de juny de 2020 
 
 
 
 
 
 

 
1 Javier Hernández López: “Volia plantejar i donar informació sobre un projecte que realitzarem al barri de la mà de l'agència de 

l'energia de Lleida i veure quins canals podem utilitzar per dinamitzar els veïns i les entitats del barri i fer-les partícips del projecte.” 

 

Rafael Sopena: “Què se sap sobre la cinquantena demandes que s'han fet a l'ajuntament des del Consell de Zona, (...)? 
 

Lupe Pavon Ruinosa: demana “Seguiment del projecte, anella cultural de la Bordeta.” 

 
Josep Betriu: “Estat dels temes proposats per les diferents comissions del Consell.” 

 

M. Teresa Piñol: “inversions a fer a causa del COVID 19 i ús de les subvencions AAVV que no es empren per actes multitudinaris.” 
 

Mª Dolors Royo: “Per què és impossible accedir a qui dona el vistiplau a no netejar a fons (regar) des de Victor Torres fins al pont 

de la via? I tampoc quan demanem sobre les plagues (rates, escarabats, mosquits...) tenim contesta? Portem 6 anys (...). 
També volia plantejar de poder fer (...) classes de Zumba al poliesportiu de la bordeta, o (...) a la pista (...) del Centre Cívic.” 
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CONSELL DE LA ZONA 11  (la Bordeta i entorns) 

Plenari realitzat el 24 de novembre de 2020, al Museu de l’Aigua. 
 
Assisteixen a la reunió: 
                
Entitats: 
Assoc. Comerciants la Bordeta; Col·lectiu Bordeta.net; Fundació Casa Casero; Assemblea Veïnal 
Bordeta; Plataforma Salvem el Bosquet de Palauet; Amics de la Plaça del Molí; Grup Municipal C’s; 
Grup Municipal Junts x CAT; Escola Bressol Bordeta; AMPA Escola Enric Farreny; Serveis Socials; 
Promotora AVV zona urbana Copa d’Or; Assoc. de residentes Bolivianos; Arxiu Arqueologia; i Assoc. 
Anticoagulats Lleida.    
 

Persones registrades: 
Isabel Prats; Antonio Chacón; Guadalupe Pavón; Joan Carré; Alfredo Piñol; Mercè Nicolás; Maria 
Teresa Falcón; Lola Cornet; Ignasi Boya; José Luís Calvo; Joan Biescas; Joan Carles Sisó; Esther Jové; 
Francesc Beà; Josep M. Torres; Josep Betriu; Berta Arbonès; Jaume Semis; Rafael Sopena; Dolors 
Tarragó; Francesc Mirabet; Natàlia Tierz; M. José Nerín; Tere Cervera; Oriol Olmo; Arianeta Mayoral; 
Xavi Aresté; Manel Millán; Anna Loriente; Vicente Nuevo; i Francisco Flores. 

 
Per l’administració local: 
La regidora de Zona i presidenta del CTZ11, Anna M. Campos; la regidora de Participació Ciutadana i 
vicepresidenta del CdZ11, Elena Ferre; el tècnic del Museu de l’Aigua, Marc Sans; la tècnica de 
Participació Ciutadana, M.J. González; i el coordinador tècnic dels Consells de Zona, Francesc Mòdol. 

 
La regidora de zona, Anna M. Campos, i la de Participació Elena Ferre, inicien la sessió plenària del 
Consell de la zona 11 donant la benvinguda a les persones assistents, explicant la mecànica de la 
reunió, i contextualitzant el contingut de l’ordre del dia a tractar. 

 
Desenvolupament del 2n punt de l’ordre del dia:  “Presentació tècnica del projecte de l’Anella 
Cultural i Patrimonial de la Bordeta i aprovació, si s’escau”. 
 
Marc Sans, Tècnic del Museu  de l’Aigua. Argumenta que el projecte “Anella Cultural i Patrimonial de 
la Bordeta” té com a objectiu fer visible el patrimoni del barri: Museu de l’Aigua, el Molí medieval, 
l’Arxiu Arqueològic de Lleida, i rescabalar de l’oblit altres elements patrimonials com la Capella de 
Can Santesmases, la vila romana de Torre Andreu, o les cases modernistes. 
Entre les accions que amb aquest projecte hom preveu anar desenvolupant hi ha: 1. fer-ne difusió 
pels canals de comunicació municipals i xarxes socials; 2. programar un itinerari o ruta per a conèixer 
aquests equipaments, per mitjà de visites turístiques guiades o d’altres formats: seqüenciar una 
visita  que tindria com a punt de partida el Museu de l’Aigua, continuaria pel Molí de Sant Anastasi i 
finalitzaria al Museu Arqueològic, on es podria visualitzar una línia del temps històrica dels fets més 
importants que van succeir en les diferents èpoques i relacionar-les amb les restes arqueològiques 
que hi ha a l’arxiu; i 3. completar la recuperació i posada en funcionament  del Molí1 fent que aquest 
acabi esdevenint un centre d’interpretació. Fins que això pugui ser realitat, es proposa habilitar a 
l’exterior de l’esmentat edifici un plafó informatiu que n’expliqui la seva història. 

 
1 La restauració completa del Molí i la seva posada en funcionament necessita una restauració important, amb 

una valoració estimada de 200.000 €, que corresponen a dos conceptes:  

a). part d’obra i instal·lacions: finalització dels accessos a les plantes superiors, tancaments, climatització i 

reparació dels elements malmesos. 

b). part patrimonial: inventari de les peces de l’antic molí, avaluació, restauració i muntatge, i projecte 

museogràfic i expositiu. 
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Referent a l’estat de la restauració del Molí, en Marc Sans informa que caldrà resoldre l’accessibilitat 
a les diferents plantes de l’edifici, la restauració, ensamblatge i posada en funcionament de les 
màquines, la instal·lació d’un sistema de vigilància i seguretat, així com l’habilitació d’instruments de 
comunicació tals com plafons, suports audiovisuals, etcètera. 
 
Intervencions relacionades amb el 2n punt de l’ordre del dia: 
 
Guadalupe Pavón, Col·lectiu Bordeta.net i membre de la Sectorial de Cultura del CdZ. Contextualitza 
que el projecte “Anella Cultural i Patrimonial de la Bordeta” va néixer com una idea de l’associació 
“Col·lectiu Bordeta.net” a la cerca de l’objectiu de dinamitzar la vida cultural del barri a partir del 
coneixement i difusió de l’existència de la nostra riquesa patrimonial, i que l’esmentada idea es va 
anar materialitzant a partir del moment en què aquesta va ser proposada i acollida com a pròpia per 
la comissió de l’àmbit sectorial de cultura del Consell de la Zona 11. Pavón explica que en el 
desenvolupament d’aquesta proposta hi han col·laborat les regidories municipals d’Urbanisme, 
Cultura i Participació, raó per la qual agraeix la col·laboració municipal 
 
Anna Loriente, Arxiu Arqueològic. Vincula el dipòsit de peces a l’antic Molí a l’existència d’un sistema 
de vídeo vigilància connectat amb la Guàrdia Urbana. Quant a fer una rèplica de la figura escultòrica 
del sant que hi havia a la façana, constata que el seu departament ja va demanar-ne un pressupost. 
 
Rafa Sopena, Amics de la plaça del Molí. Agraeix el treball realitzat per na Lupe Pavón en pro del 
projecte de l’Anella Cultural i Patrimonial de la Bordeta, i planteja la conveniència que es reposi -a la 
façana del Molí- una reproducció escultòrica de la figura de Sant Anastasi, atès que al seu entendre 
és un símbol del barri. 
 

Guadalupe Pavón, Col·lectiu Bordeta.net. Subscriu la idea que, en un futur, la reproducció escultòrica 
de la figura de Sant Anastasi hauria d’estar situada a la façana del Molí. 
 
El tècnic de Participació, Cesc Mòdol, suggereix la possibilitat d’accelerar la reposició -a la façana del 
Molí- d’una reproducció escultòrica del patró Sant Anastasi, cercant el suport voluntari de l’escultor 
de la Bordeta F.T, o recorrent a una captació de diners via crowdfunding2.  

 
Marc Sans, Tècnic del Museu de l’Aigua. Informa que l’escultura original de Sant Anastasi està 
degudament conservada a l’Arxiu Arqueològic municipal de la Bordeta, atès que no era pertinent que 
aquesta peça continués exposada a la intempèrie. Sans explica que des del museu es va demanar 
pressupost d’una reproducció a una empresa especialitzada, però que l’import d’aquesta l’hauria 
d’aprovar el govern municipal, atès que el Museu Parc de l’Aigua no té recursos propis per assumir-
lo.  
Quant a la utilització permanent de l’espai interior de l’edifici del Molí de la Bordeta, Sans subscriu 
allò que ha dit anteriorment la representant de l’Arxiu Arqueològic, en el sentit que no és viable 
sense abans invertir en un sistema de vigilància i alarma. 

 
Fetes totes les explicacions, comentaris, i recollides les aportacions relacionades amb el projecte 
Anella Cultural i Patrimonial de la Bordeta, la regidora de Participació Elena Ferre en  proposa 
l’aprovació, la qual cosa es fa per unanimitat. 
 
Desenvolupament del 3r punt de l’ordre del dia:  “Informe de la regidora del barri sobre diverses 
qüestions que se li han anat plantejant des del Consell de la Zona 11”. 
 

 
2 Campanya de micro mecenatge. 
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La regidora Anna M. Campos fa un repàs a l’estat de les diferents actuacions dels àmbits municipals 
de Cultura3, Urbanisme i Medi Ambient4,  Mobilitat5, que han fet, estan fent, o faran, al barri. 
Entre els temes a què fa esment, la regidora de zona assenyala: 1. que s’estudiarà la viabilitat que el 
solar municipal de vora les piscines pugui esdevenir un espai amb arbrat i zona de barbacoa; 2. que 
s’avaluarà “in situ” les necessitats quant a passos de vianants, regulació semafòrica, sentit de 
circulació d’alguns carrers, així com la funcionalitat de la xarxa de carril bici del barri, un cop hagi 
entrat en vigor la normativa que converteix Lleida en ciutat trenta; 3. que hom preveurà la 
possibilitat d’eixamplar voreres  i reduir zona d’aparcament en alguns carrers; i 4. que es donarà 
suport a les accions que emprengui l’associació de comerciants, per a potenciar el consum de 
proximitat. 

 
Referent a la pacificació d’un dels trams del carrer Hostal de la Bordeta la regidora de Participació 
Elena Ferre, i la regidora de zona, Anna M. Campos, valoren molt positivament la petició que fa 
arribar el Grup de Dinamització Permanent del Consell, demanant eixamplar espai per a vianants en 
el tram entre el carrer Ignasi Bastús i l’Av. de Flix. Quant a l’esmentada proposta; Ferre i Campos 
opinen sobre quin haurà de ser el procediment per a concretar-la tècnicament, tenint en 
consideració afectacions quant a l’enllumenat, l’aparcament, les zones de càrrega i descàrrega, i que 
caldrà consensuar la intervenció amb els agents socials afectats per la mateixa, per la qual cosa, 
s’haurà de preveure un procediment participatiu en que hi hauran de ser part activa el Consell de 
Zona i l’Assoc. de Comerciants. 
 
Intervencions relacionades amb el 3r punt de l’ordre del dia: 

 
Josep Betriu, Assemblea Veïnal Bordeta. Atès que l’acció pacificadora que hom proposa de fer al 
carrer Hostal no comportaria l’eliminació de cap dels carril de circulació existents, no veu necessari 
haver de fer un procés participatiu. 
 
La regidora de zona puntualitza que el procés participatiu té com a objectiu establir un acord entre 
comerciants i veïns de la zona, atès que la pacificació d’aquell tram de carrer suposarà l’eliminació de 
places d’aparcament.  
 
El tècnic de Participació, Cesc Mòdol, justifica la conveniència que abans de fer l’actuació proposada 
hi hagi un espai d’interlocució i consens amb les persones afectades: veïns i comerciants; i que en 
aquest espai hauria de ser-hi present una representació de l’àmbit temàtic d’Urbanisme del Consell. 
Mòdol parla de la importància que els representants del Consell de Zona siguin part activa, 
juntament amb la Paeria, del procediment d’informació, defensa dels avantatges de la proposta, i de 
presa de decisió, i afegeix que al seu entendre aquesta és una bona oportunitat per a demostrar la 
utilitat pràctica del Consell de Zona i per a donar visibilitat pública al treball que estan realitzant les 
persones que en formen part. 
En referència al format i realització de l’esmentat procediment participatiu, Mòdol concreta que tota 
la part tècnica, logística, i administrativa l’assumiria la regidoria de Participació Ciutadana, a través de 
la Secretaria Tècnica dels Consells de Zona, però insisteix que en les tasques informatives i 
comunicatives adreçades al veïnat de la Bordeta, s’hi hauria d’implicar obertament el Grup de 
Dinamització Permanent del Consell de Zona. 
 

 
3 Desenvolupament del projecte “Anella Cultural i  Patrimonial de la Bordeta. 
4 Arranjament del ferm dels aparcaments dissuasoris del darrera del Mercat (Pl. St. Jordi) i del CAP (carrer 

Boqué); dignificació de l’entrada de l’Av. Garrigues (enderrocs, neteja de solars, enllumenat...); integració del 

bosquet a la “xarxa dels espais verds”; previsió quant a manteniment de jardineria i replantament d’arbrat a 

diferents places del barri;  
5 Condicionament del carril bici de l’Av. Artesa; plataformes d’autobús del carrer Palauet i Av. Flix. 
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Reforçant el plantejament realitzat anteriorment pel tècnic municipal, la regidora Elena Ferre recorda 
que el  Consell de Zona és un espai obert i  participatiu, on a títol individual o representant 
associacions de tota mena, es poden fer efectives les propostes de la ciutadania mitjançant la suma 
de tres factors: consens veïnal, acord tècnic, i viabilitat econòmica. 

 
Desenvolupament del 4t punt de l’ordre del dia:  “torn de preguntes i/o propostes”: 
 
Ariadna Mayoral  i Jaume Semis. Expliquen que són veïns de la zona d’expansió urbana de la Copa 
d’Or, i que preveuen constituir-se com associació de veïns, amb la voluntat fer-se escoltar. 
 
Guadalupe Pavón, Col·lectiu Bordeta.net. Palesa la necessitat que des del Consell de Zona 11 es 
realitzi un seguiment dels terminis de la proposta “Anella Cultural i Patrimonial”. 
 
Francesc Beà, Assemblea Veïnal Bordeta. Proposa que la Paeria prepari fulletons i cartelleria amb 
infografia i explicació dels avantatges del projecte. 
En un altre ordre de coses, en Francesc Beà critica les limitacions del traçat de carril bici, a la Bordeta, 
i demana que hom prevegi donar-li continuïtat des del carrer Palauet fins a Cappont. 
 
Josep Betriu, Assemblea Veïnal Bordeta. Exposa dues qüestions relacionades amb l’incivisme: 1. que 
l’espai exterior d’accés a l’escola “El Carme” està sempre brut de miccions i defecacions de gos, raó 
per la qual els pares i mares demanen a la Paeria que actuï; i 2. que vol saber a qui s’ha d’adreçar per 
a queixar-se que un veí contamina de fum el pati interior d’uns edificis. 
 
Tere Cervera, Col·lectiu Bordeta.net. Exposa la necessitat que el barri disposi d’alguna zona de joc on 
hi hagi espais diferenciats per a nens petits i per a adolescents. 
 
José Luis Calvo, Anticoagulats Lleida. Es queixa de la inseguretat a la zona de confluència del carrer 
Àger amb el carrer Ignasi Bastús, concretament denuncia que hi ha tràfic de droga, per la qual cosa 
demana vigilància policial. 
 
Francesc Mirabet, AMPA de l’Escola Bressol Municipal Bordeta. Manifesta la discrepància de les 
famílies que porten els seus fills a la bressol: quant els serveis que es preveu donar a partir d’ara, i 
quant a l’increment de les taxes municipals per a l’any 2021. Mirabet opina que, donada la situació 
actual de pandèmia i de crisi econòmica, hi haurà famílies que no podran assumir un increment de 
costos tan important, amb la qual cosa hi haurà baixes. El representant de l’AMPA de la Bressol 
reivindica la importància de les bressol com a espai educatiu i d’acollida per els nens, i com un servei 
fonamental per a les famílies treballadores. 
En un altre ordre de coses, el representant de l’AMPA de l’Escola Bressol es queixa que la regidoria 
d’Educació encara no els ha fet l’estructura de fusta (al pati) que se’ls va prometre a 2016, i que 
també està pendent de fer la construcció d’un jardí vertical i el reacondicionament del pati de 
l’escola. 
 
Natàlia Tierz, veïna i membre de l’AMPA Parc de l’Aigua. Es queixa que el Parc de Joan Oró6 és brut 
d’excrements i miccions de gos, la qual cosa és especialment greu atès que aquell lloc és molt 
concorregut per grups familiars que porten a jugar la canalla. A l’objecte de preservar la bona 
convivència entre pares i mares de nens i propietaris de mascotes, la representant de l’AMPA 
proposa de limitar llocs diferenciats al parc: una zona per a mascotes i una altra per a nens. 
Altrament, en matèria de mobilitat, opina que la parada de Bus que hi ha al número 37 de l’Av. del 
Pla d’Urgell (fent cantonada amb el carrer Hostal) és en un lloc perillós, raó per la qual suggereix 
ressituar-la. 

 
6 Conegut popularment com a Parc de l’Aigua. 
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En referència a diverses de les qüestions plantejades en el decurs del quart punt de l’ordre del dia, la 
regidora Campos respon: 1. que traslladarà al regidor de cultura l’acord del Plenari del CdZ sobre 
l’Anella Cultural i Patrimonial; 2. que concretarà al regidor d’urbanisme -en els termes en què s’ha 
parlat en aquest Plenari- que el tram en què es vol pacificar la mobilitat al carrer Hostal és el comprès 
entre el carrer Ignasi Bastús i l’Av. de Flix; 3. que preveurà una visita amb el regidor de mobilitat, per 
a veure in situ si, un cop implementat el projecte Lleida ciutat 30, encara es necessari donar 
continuïtat a algun dels trams de carril bici existents a la Bordeta; 4. que es derivarà als àmbits 
municipals pertinents les queixes sobre: a) la generació de fums en el pati interior d’uns habitatges, 
b) sobre la neteja d’excrements de gossos al Parc de Joan Oró i la conveniència de delimitar la zona 
lúdica dels gossos de la dels nens, c) la necessitat d’augmentar la vigilància policial a la zona de 
confluència del carrer Àger amb el carrer Ignasi Bastús, d) “la perillositat” de la parada de Bus de l’Av. 
del Pla d’Urgell cantonada amb el carrer Hostal, e) la construcció d’una caseta de fusta al pati de 
l’Escola Bressol; i 5. que en breu es reposaran les cistelles de bàsquet a la plaça de Sant Jordi, davant 
el Mercat. 
 
Relatiu a algunes de les qüestions que s’han plantejat en el decurs del torn de paraules, la regidora 
Ferre afegeix: 1. que la regidora d’educació es va reunir amb totes les escoles bressol arribant a la 
conclusió: a) que calia una modificació de la taxa, raó per la qual l’equip de govern està treballant les 
al·legacions que s’han fet demanat la rebaixa de la taxa fiscal en els trams alts més afectats, i b) que 
es necessari que els horaris de les escoles bressol facilitin la conciliació familiar; i 2. que el tema de 
les caques de gos és un problema generalitzat a tota la ciutat, per la qual cosa s’està treballant en 
tres àmbits: a) conscienciació (Pla de Civisme de la Ciutat de Lleida), b) sancions mitjançant el control 
de l’ADN dels gossos (modificació de la taxa fiscal per part de la regidoria de medi ambient per 
conductes incíviques), i c) neteja i manteniment d’espais (revisió del contractes de neteja i jardineria, 
pel que fa a les freqüències de neteja i manteniment de les zones verdes). 
 
Alfredo Piñol, Col·lectiu Bordeta.net. En nom de la seua associació, agraeix a la Paeria el 
reconeixement del projecte de l’Anella Cultural i Patrimonial de la Bordeta, i a na Lupe Pavón el seu 
esforç personal per haver-lo fet possible. 
 
Finalitzat el torn de paraules, i sense cap altre tema a tractar, la regidora de zona agraeix als presents 
l’assistència al Plenari del Consell i dóna per acabada la reunió. 
 
Francesc Mòdol, coordinació tècnica dels Consells de Zona o Barri. 
Lleida, 24 de novembre de 2020 
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CONSELL DE LA ZONA 11  (la Bordeta i entorns) 

Plenari realitzat el 29 de juny de 2021, al pavelló esportiu de l’Institut Maria Rúbies. 

 

Assisteixen a la reunió: 

                

Entitats: 

Grup Municipal JxCat; Grup Municipal Ciutadans; Institut Maria Rúbies; Assemblea Veïnal; Associació 

de Bolivians; Col·lectiu Bordeta.net; Parròquia de Sant Agustí; Serveis Socials; Associació 

Anticoagulats Lleida; Associació Comerciants Bordeta; i Lleida PotFest. 

 

Persones registrades: 

Anna Campos; Isaac Caballero; Amadora Parra; Berta Arbonés; Claudi Vidal; Dídac Merino; Esther 

Aresté; Francisco Flores; Francesc Beà; Xavier Hernández; Jordi Clot; José Luis Calvo ; Josep Betriu;  

Isidoro Gort; Merche García; Bea Obis; Alba Escolar; Josep Viaña; Lupe Pavón; Ma. Antònia Vidal, Ma. 

Teresa Casamajó; Ma. Teresa Falcón; Ma. Teresa Piñol; Mercè Martín; Mercè Nicolás; Rafael Sopena; 

Victoria Pacheco; Anna Visa; Josep Ramon Clavé; Jesús Blasi; Abdelladi Nabbar; Gemma Rué; i Carles 

Hernández. 

 

Per l’administració local: 

La regidora de Zona i presidenta del CTZ11, Marýama Sall; la regidora de Participació Ciutadana i 

vicepresidenta del CdZ11, Elena Ferre; el regidor de Joventut, Festes, Tradicions i Esports, Ignasi 

Amor; i de part de la Secretaria Tècnica dels Consell de Zona: Sogues Sendra i Francesc Mòdol. 

 

La regidora de Participació Elena Ferre, inicia la sessió plenària del Consell de la zona 11 donant la 

benvinguda a les persones assistents, i, a continuació, condueix el protocol de presa de possessió de 

la nova regidora de zona, Marýama Sall, qui substitueix a l’ex-regidora Anna M. Campos.  

L’ex-regidora Anna M. Campos adreça unes paraules de comiat a les persones assistents a la reunió. 

 

A continuació, el regidor de Joventut, Festes, Tradicions i Esports, Ignasi Amor i Carles Hernández, 

director del festival d’art urbà POTFEST, fan una breu explicació de com serà la segona edició de 

l’esmentat festival, que es realitzarà a la Bordeta, l’any 2022. 

  

Seguidament s’obre el torn d’intervencions dels portaveus de diferents Comissions Temàtiques del 

Consell de Zona: 

 

José Luis Calvo, portaveu de la comissió de mobilitat i seguretat, reivindica: 1- que a l’adjudicar pisos 

socials a persones en situació de vulnerabilitat, es tingui en compte l’opinió de la comunitat veïnal de 

l’edifici; 2- reforçar la tanca de l’Escola Joan Maragall, atès que hi ha joves que la salten per accedir al 

pati i la fan malbé; 3- que la Guàrdia Urbana actuï amb més rapidesa quan rep una denuncia; i 4- la 

millora del servei de bus, els caps de setmana.  

 

Guadalupe Pavón, portaveu de la comissió de cultura i educació, contextualitza en quin moment es 

troba el projecte de l’anella cultural i fa una crida a l’administració municipal perquè sigui més 

sensible vers el patrimoni del barri i demana que es facin accions per a donar-lo a conèixer. En aquest 

darrer sentit, considera imprescindible que el Molí esdevingui un espai per al gaudi col·lectiu, on 

poder-hi realitzar diverses activitats. Sense deixar de banda la dinamització cultural, Pavón palesa la 

conveniència de reorientar el funcionament del servei de biblioteca dels Centre Cívic; demana que la 

Paeria descentralitzi activitats festives i culturals als barris; i expressa la seua satisfacció de poder 

participar en la preparació del festival d’Art Urbà POTFEST. 
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Rafa Sopena, portaveu de la comissió d’urbanisme. En base al propòsit de potenciar la qualitat dels 

espais públics, considera important: 1- regular que es faci un ús correcte dels espais comunitaris de 

places i parcs; 2- millorar la neteja i controlar l’excés de vegetació salvatge; 3- ampliar el perímetre 

de zona verda a la plaça del Molí; 4- el manteniment del mobiliari urbà; 5- promoure la seguretat 

viària i ampliar voreres en llocs estratègics; 6- millorar la connectivitat a la zona de confluència entre 

l’Av. de les Garrigues i carrer Palauet, i a les sortides i/o entrades del barri, especialment als punts on 

hi ha intersecció amb la LL-11; i  7- afavorir el comerç local. 

 

Gemma Rué, portaveu de la comissió de comerç, afirma que no es pot donar suport a un projecte 

comercial com el de Torre Salses, sense un estudi previ que avaluï de quina manera afectaria el petit 

comerç del barri. Rué es mostra partidària que Torre Salses esdevingui un polígon d’habitatges de 

protecció oficial amb àmplies zones verdes. 

 

A continuació, s’inicia el torn de preguntes i/o propostes: 

 

Francesc Beà, Assemblea Veïnal. Afirma que el projecte Torre Salses perjudicaria de manera directa 

el teixit comercial dels barris de la Bordeta, Cappont, i Magraners; i de manera indirecta el conjunt 

del comerç de Lleida.  

En un altre ordre de coses, Beà reivindica la importància estratègica que la trama urbana del centre 

de la ciutat i la dels seus barris s’integri, i en aquest sentit, palesa la urgència d’actuar entre la 

Bordeta i Cappont, per l’avinguda de les Garrigues. 

 

Berta Arbonès, Assemblea Veïnal. Suggereix que s’ubiqui un centre de dia a la finca de darrera del 

Centre d’Atenció Primària (CAP). 

 

Claudi Vidal, Institut M. Rúbies. Proposa que el festival POTFEST sigui una iniciativa que es vehiculi, 

des de les escoles i altres entitats educatives del barri, a treballar el tema de la sostenibilitat i el medi 

ambient; Vidal entén que fer-ho d’aquesta manera permetria reforçar l’autoestima i el sentit de 

pertinença al barri. 

 

Lupe Pavón, col·lectiu Bordeta.net. Demana l’ajut de la Paeria per reforçar el Consell de Zona com a 

espai de participació per a la gent del barri, i opina que la manera de fer-ho passa per anar 

materialitzant algunes de les propostes que encara estan en curs.  

Pavón finalitza la seua intervenció agraint l’empresari i veí, Melitó Regué, per fer-se càrrec del cost 

econòmic de fer una rèplica de la figura de Sant Anastasi que es va haver de retirar de la façana de 

l’antic molí, per raons de conservació. 

 

Rafa Sopena, veí.  Realitza les següents preguntes: 1- en quin termini es preveu fer les obres 

d‘arranjament del tercer tram del carrer de les Roses i de fer que el carrer Bellavista sigui de direcció 

única?; 2- hi ha previsió de modificar els quadrant de neteja del barri perquè aquests es 

corresponguin al seu nombre d’habitants i de superfície?; 3- en quina situació està el projecte del  

pas de vianants del Molí?; 4- s’ha gestionat  la retirada dels pals de llum al carrer Juneda i Palauet, i la 

retirada de les torres elèctriques als extrems del carrer Ludovicus Pius?; 6- hi ha  previsió de millorar 

l’eficiència del sistema de col·lectors dels carrers Col·legi; Beata Jornet; i Avinguda Amposta evitant 

d’aquesta manera el problema de les males olors?; 7- quines gestions s’han fet amb Adif per a la 

construcció d’una pantalla acústica que redueixi el soroll del pas dels trens?; 8- es coneix quin és 

l’origen de les males olors que provenen del polígon industrial?; 9- s’ha contemplat la possibilitat de 

construir una “marquesina” a l’entrada del CAP?; 10- hi ha pisos de lloguer social per la joves, al 

barri?; 11- es fa l’estudi de la voluntat d’integració de les famílies vulnerables que accedeixen a pisos 

de lloguer social al barri, i es vetlla pel benestar dels infants d’aquestes famílies?; 12- l’ajuntament 

preveu l’arranjament de la coberta de la pista del Centre Cívic?; 13- hi ha previsió de fer algun acte 

de reconeixement coincidint amb el centenari del naixement d’en Joan Oró?; 14- es preveu fer 
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alguna actuació per afavorir el comerç del barri?; i 15- es preveu incorporar dinamitzadors culturals 

que treballin als equipaments públics del barri? 

 

Xavier Hernández, Voluntari de Som Energia i OSMO. Anima a promoure la posada en funcionament 

d’una comunitat energètica al barri, per a la instal·lació de panells fotovoltaics que permetin 

l’autoproducció i l’autoconsum energètic. 

 

En resposta a què s’ha dit sobre el projecte Torre Salses, Elena Ferre diu que el projecte de Torre 

Salses no és el model pel qual l’ajuntament vulgui apostar, ja que aniria en perjudici del petit i mitjà 

comerç. Referent a altres qüestions del barri, la regidora informa: 1- que s’ha procedit a la instal·lació 

de Wifi al Centre Cívic; 2-  que s’ha pintat  el carril bici de l’avinguda d’Artesa; 3- que s’han habilitat 

jocs infantils davant de l’escola del Parc de l’aigua; 4-  que l’últim tram del carrer Hostal és zona 

trenta; 5- que s’ha integrat el bosquet de Palauet a la xarxa d’espais verds de la ciutat; 6- que s’han 

facilitat dades poblacionals sobre barris del marge esquerra; i 7- que s’ha gestionat amb la Diputació 

l’obtenció gratuïta del material fotogràfic per la realització d’un llibre sobre la Bordeta.  

 

Quant els aspectes de l’organització del festival POTFEST, el regidor de Festes i Tradicions, Ignasi 

Amor, confirma que hi podran participar escoles i entitats culturals/educatives; i relatiu a la idea de 

descentralitzar esdeveniments als barris de la ciutat, respon que ja s’ha començat a fer, però 

adverteix que no tant com es voldria, atès que fer-ho suposa un increment econòmic important, per 

raons logístiques i de seguretat. 

 

En relació a diverses observacions que han anat fent persones participants a la reunió, la regidora de 

zona, Maryama Sall, respon: 1- que ha pres nota de les qüestions plantejades i que les hi donarà 

tràmit; 2- que es compromet a fer seguiment i a informar de tot allò que vagi esdevenint entorn el 

projecte Torre Salses; 3- que, referent a la petició d’un Centre de Dia, s’està treballant “el pla 

municipal per a la gent sènior i per a persones grans” i que una de les accions contemplades és fer un 

mapa dels recursos per a tenir coneixement dels equipaments que hi ha i dels que es necessiten; 4-  

que s’està fent un mapa dels espais buits que hi ha a la ciutat, per a veure quins projectes s’hi 

podrien encabir; 5-  que els Serveis Socials són els que s’encarreguen de manera ordinària de vetllar 

pels drets dels infants i els adolescents; 6- que sempre hom procura que els habitatges socials 

estiguin distribuïts de forma equitativa per tota la ciutat; i 7- que troba molt interessant la proposta 

de desenvolupar a la Bordeta un projecte fotovoltaic. 

 

Finalitzat el torn de paraules, i sense cap altre tema a tractar, la regidora de zona agraeix als presents 

l’assistència al Plenari del Consell i dona per acabada la reunió. 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona o Barri. 

Francesc Mòdol  i Glòria Vicens 

 

Lleida, 29 de juny de 2021. 
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CONSELL EXTRAORDINARI DE LA ZONA 11  (Bordeta i entorns) 

Sessió extraordinària realitzada el 15 de febrer de 2022, al Centre Cívic de la Bordeta   

 

Assisteixen a la reunió:                                                                    

 

Entitats, Plataformes i Grups:  

Assemblea Veïnal; Associació “Watani para la Libertad y la Justicia”; Parròquia de Sant Agustí; 

Associació Comerciants Bordeta; Col·legi El Carme; Grup Municipal Comú de Lleida; i Grup 

Municipal PSC. 

 

Persones:  

Jesús Blasi; Marta Garcia; Rafael Sopena; Joan Queralt; Dori Parra; Josep Betriu; Dolors Royo; 

Mercè Nicolàs; Mourad El Boudouhi; Francisco Flores; Jordi Clot; Victoria Pacheco; Gemma Rué; 

Maite Falcón; Rafa Fernández; Elisa Solé; Sergi Talamonte; Francesc Beà; Iolanda Zapater; Cristina 

Saiz; i Berta Arbonés. 

 

Per l’administració municipal: 

La regidora de zona CdZ11, Marýama Sall; el regidor de Mobilitat i Serveis Urbans, Joan Ramon 

Castro; el tècnic de projectes i obres, Sergi Gimeno; i de part de la Secretaria Tècnica dels Consell 

de Zona: Sogues Sendra i Glòria Vicens. 

 

Marýama Sall excusa la regidora de Participació Marta Gispert i dona la benvinguda a les persones 

assistents. 

A continuació dona pas al regidor de Mobilitat i Serveis Urbans, Joan Ramon Castro, per explicar la 

proposta sorgida del Consell de Zona del projecte de pacificació de l’últim tram del c/Hostal. 

El projecte que es planteja des dels serveis d’urbanisme de la Paeria és ampliar la vorera per mitjà 

del que es denomina ‘urbanisme tàctic’. Es tracta de redistribuir l’espai existent mantenint només 

les zones per la càrrega i descàrrega de vehicles de distribució de mercaderies com a lloc per 

aparcar, així com les places d’aparcament reservades per a persones amb mobilitat reduïda. 

La resta de l’espai que abans ocupava l’aparcament per a cotxes esdevindria vorera anivellada 

amb la carretera: es pintarà i s’hi instal·laran pilones i mobiliari per evitar que els vehicles 

envaeixin aquest espai. Aquesta actuació permetria guanyar entre 2 i 4 metres d’espai de vorera i 

les obres s’executarien dins del contracte de senyalització anual de la Paeria. La pacificació del 

carrer Hostal de la Bordeta també repercutirà en possibilitats tant comercials com de lleure. 

L’opció que planteja l’Ajuntament de Lleida és similar a la ja aplicada en el mateix carrer, davant 

de l'escola del Carme. Amb l’ampliació de la vorera es va aconseguir donar més espai per l'espera 

d'alumnes i familiars a les entrades i sortides del centre educatiu. 

 

Torn general de preguntes i/o propostes: 

 

Jordi Clot, Mourad El Boudouhi i Jesús Blasi comenten l’opció de retirar els contenidors de davant 

de la parròquia, conservar l’aparcament que hi ha i buscar una altra ubicació als contenidors.  

 

Jesús Blasi, Iolanda Zapater i Elisa Solé aposten per la idea de que acabi sent un carrer per 

vianants.  
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Josep Betriu, Grup Dinamitzador del Consell de Zona. Proposa la possibilitat d’estudiar: 1- un 

aparcament alternatiu en bateria al C/de Juneda enter el C/Sant Jaume i C/Ignasi Bastús (davant 

escoles velles de la Bordeta); 2- un aparcament d’un màxim de temps de 15 minuts. A més, Josep, 

fa queixa que ja s’han presentat diferents projectes per pacificar el carrer i que cap s’ha dut a 

terme pel tema de pressupostos. D’altra banda explica que hi han estudis que reflecteixen que les 

zones de vianants incrementen la facturació dels comerços. Remarca la importància de donar vida 

en aquest carrer i així potenciar una zona d’activitat i moviment (terrasses,...) Finalment manifesta 

que és un barri urbanísticament desestructurat.  

 

Rafael Sopena, Grup  Dinamitzador del Consell de Zona. Comenta l’opció de suprimir l’illa de 

contenidors i deixar sols contenidors de recollida selectiva pels comerços o estudiar alguna altra 

opció. Opta per l’opció d’executar la proposta i al cap de  3 o 4 mesos fer la consulta per valorar-ne 

els resultats.  

 

Gemma Rué, Associació Comerciants Bordeta. Mostra el seu desacord amb la pacificació de l’últim 

tram del c/Hostal, justificant que és un carrer força important al barri de la Bordeta i en el que hi 

ha molt moviment de vehicles per la quantitat de serveis que hi ha en aquest tram (Banc, 

farmàcia, comerços...)  el fet de treure els aparcaments afectaria als comerços.  

 

Jesús Blasi, Grup Dinamitzador del Consell de Zona. Parla d’estudiar la cruïlla del c/Ignasi Bastús en 

el moment d’entrada i sortida dels nens/es de l’escola.  

 

Marta Garcia, comerciant. Proposa fer un sondeig de la proposta a la gent que viu i als 

comerciants a la zona.  

 

Elisa Solé, veïna. Proposa fer un estudi de mobilització ja que considera que hi ha un gran 

problema de contaminació. 

 

 

En resposta a comentaris de persones assistents durant el torn de preguntes i/o propostes, el 

regidor de Mobilitat i Serveis Urbans i el tècnic de projectes i obres, responen: 1- que es 

podria ficar una senyal d’aparcament davant la parròquia per ús exclusiu per la funerària i 

ubicar els contenidors en una altra part; 2- que s’hauria d’estudiar una alternativa per ubicar 

places d’aparcament a altres carrers adjacents; 3- que amb l’ordenança d’ara el aparcament de 

15 minuts no hi ha la possibilitat de fer-ho; 4- que l’opció de canviar la ubicació dels contenidors 

de davant la parròquia es passarà al departament corresponent perquè faci l’estudi; 5- expliquen 

altres exemples en que s’ha ut a terme la pacificació del carrer a zones escolars. 

 

Finalment, el regidor Joan Ramon Castro i la regidora Marýama Sall fan una reflexió exposant 

que les polítiques de mobilitat han de canviar i es fa una aposta per fomentar els desplaçaments a 

peu, fomentar el transport públic i evitar el transport privat, sobretot quan parlem de distàncies 

curtes. Guanyar seguretat viaria, menys contaminació, menys soroll... efectes que repercuteixen 

amb la qualitat de vida.  

Tot i així, aquesta proposta presentada avui, no té perquè ser la definitiva ja que la trobada 

d’avui era per presentar-la i a partir d’aquí es crearà un grup de treball per poder començar un 

procés participatiu de consulta i sondeig, i arribar a una contraproposta per buscar la millor 

solució per tots/es.  
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Abans d’acabar la sessió plenària, Cristina Saiz, Cap de l’acció participativa, explica la dinàmica del 

procés participatiu, també explica l’eina Decidim per dur a terme una consulta ciutadana i entre 

tots/es decidim quina es l’opció que la comunitat de la Bordeta vol tirar endavant. Es crearà una a 

comissió de treball per poder treballar-ho. 

 

Sense cap altre tema a tractar en el dia d’avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 

 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 
Glòria Vicens  

 

 
Lleida, 15 de febrer del 2022 
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CONSELL DE LA ZONA 11  (Bordeta i entorns) 
Plenari celebrat el 23 de març de 2022, al Centre Cívic de la Bordeta.   
 

Assisteixen a la reunió:                                                                    
 
Entitats, Plataformes  i Grups:  
 
Escola Parc de l’Aigua; Parròquia; Salesians Sant Jordi-PES Lleida; Assemblea veïnal; Associació de 
Bolivians; Associació Watani per la llibertat i la justícia; Grup Municipal PSC; Grup Municipal Comú; 
Serveis socials municipals de la zona; Escola d’Adults Segrià; Col·legi El Carme; Grup Municipal 
JuntsxCat; i Grup Municipal Ciutadans. 
 
Persones:  
Mariona Bargués; Jordi Clot; Luis Mur; Rafael Sopena; Mercè Nicolàs; Dolors Royo; Francisco 
Flores; Mourad El Boudouhi; Josep Betriu; Ma Teresa Pinyol;  Jesús Blasi; Rafael Fernández; Anna 
Ma Visa; Victoria Pacheco; Cristina Biescas; Dídac Merino; Amadora Parra; Margarida Servetó; 
Ramon Pons; Marina Rué; Àngels Pascual; Iolanda Zapater; Bea Obis; Cristina Sàiz; i Isaac 
Caballero. 
 
Per l’administració municipal: 
La regidora de la zona CdZ11, Marýama Sall; la regidora de Participació, Marta Gispert; i de part de 
la Secretaria Tècnica dels Consell de Zona: Sogues Sendra i Glòria Vicens. 
 
S’inicia el plenari del Consell de la zona 11 amb la salutació de la regidora Marýama Sall, i de la 
regidora de Participació, Marta Gispert. 

En  el desenvolupament del segon punt de l’ordre del dia, la regidora Marýama Sall fa esment de 
diverses actuacions del barri que s’estan fent o que es preveuen fer a curt termini com: 1- 
l’ampliació d’horari de tancament de les piscines de Bordeta no serà possible aquest any, però si 
que s’està treballant per la proposta d’una zona d’esbarjo al solar del costat de les piscines amb 
zona d’arbrat i una zona tipus pícnic; 2- s’ampliaran les boques de reg en les pròximes setmanes i a 
la pròxima licitació, el bosquet s’incorporarà dins el manteniment ordinari de la resta de parcs i 
jardins de la ciutat; 3- urbanisme ha comunicat que la previsió que acabin les obres de 
rehabilitació del Molí és la primera quinzena d'abril i ara s’haurà de treballar amb el pla d’usos que 
ha de tenir el Molí; 4- anuncia el festival Post Fest que aquest any es durà a terme al barri de la 
Bordeta; 5- informació del Pla de Millora del Espai Públic i les actuacions que s’han dut a terme; 6- 
recorda que hi ha una comissió de treball per estudiar les diferents propostes respecte a la 
pacificació del tram del c/Hostal, i un cop elaborades les propostes es portaran a la plataforma 
“Decidim”.  
 
Seguidament, Cristina Sàiz, Cap de l’Acció Participativa, exposa la plataforma digital participativa 
“Decidim”.  Una eina avançada de participació que permet que tota la ciutadania prengui part de 
tots els processos participatius que es duran a terme a la ciutat de Lleida. Es tracta d’avançar en la 
democràcia participativa. Finalment fa un breu resum del funcionant per poder accedir-hi i anima 
a la gent a participar.  
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Les tres opcions per accedir a la plataforma “Decidim” són: 
 

- https://participacio.paeria.cat/ 
- https://lleida.decidimcatalunya.cat/ 
- https://decidimlleida.paeria.cat 

 
 
Torn general de preguntes i/o propostes: 
 
Josep Betriu, Grup Dinamitzador Consell de Zona. Pregunta sobre l’acta del consell extraordinari 
sobre la pacificació del tram del c/Hostal per tal que es pugui treballar sobre ella a la comissió de 
treball. Proposa que sigui l’últim barri de ficar el clor a les piscines i així allargar l’horari de tancada 
i que la gent del barri planti els arbres a la nova zona verda que es vol fer amb indicacions de 
l’ajuntament d’on exactament i quin tipus d’arbre. A més, Josep, reivindica: 1-  descentralitzar les 
diferents activitats que es fan a la ciutat de Lleida; 2- una taula de coordinació per la gestió dels 
espais del Centre Cívic; 3- que l’Associació de Veïns i altres entitats del Barri s’integrin al grup 
dinamitzador dels Consell de Zona per tal de treballar de manera conjunta.  
 
Mª Teresa Pinyol, Grup Dinamitzador Consell de Zona. Demana una piscina més gran o una nova 
pel nombre d’habitants de la Bordeta i millorar freqüències de bus. 
 
Rafael Sopena, Grup Dinamitzador Consell de Zona. Planteja la idea de fer alguns canvis a la plaça 
Sant Jordi ( afegir bancs i arbres i  canviar d’ubicació la font de beure).  
 
Jesús Blasi, Grup Dinamitzador Consell de Zona. Proposa alternatives i millores d’accés al polígon  
Torre Blanca.   
 
Àngels Pasqual, directora de  l’Escola d’Adults Segrià. Dona a conèixer els diferents serveis que 
ofereix l’escola.  
 
Cristina Biescas, veïna. Parla sobre la contaminació electromagnètica i l’aprovació al Consell de la 
proposta de la creació d’espais saludables al barri així com la senyalització de les zones de baixes 
emissions.  
 
Mourad El boudouhi, Asociación Watani para la Libertad y la Justicia. Felicitat la iniciativa de l’eina 
“Decidim” 
 
Rafael Fernández, veí. Aposta per fer un espai tancat per a gossos a la nova zona verda que es vol 
construir al costat de les piscines.  

 
Finalitzat el torn general de preguntes i/o propostes, i en atenció a les observacions que han anat 
fent les persones participants a la reunió, la regidora de la zona Marýama Sall respon: 1- valorarà 
amb el regidor Ignasi Amor, l’opció de l’ampliació d’una nova piscina de cara a un futur; 2- s’està 
treballant amb la descentralització de les diferents activitats que es realitzen a la ciutat; 3- s’ha 
traslladat la demanda dels bancs a la regidoria corresponent; i 4- des de la regidoria de salut 
publica s’està treballant les zones de baixes emissions. La resta de temes es traslladaran als 
departaments corresponents.  
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Cristina Sàiz, aclareix algunes dels dubtes que han sorgit amb referència a: 1- l’acta del Consell 
extraordinari es traslladarà  a la comissió de treball sobre la pacificació del tram del c/Hostal; 2- en 
breus es convocarà la taula de coordinació per gestionar els espais del Centre Cívic i una futura 
reunió amb altres entitats  i veïns del barri que vulguin formar part del grup dinamitzador.  
 
Sense cap altre tema a tractar en el dia d’avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 
 
 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 
Glòria Vicens 
Lleida, 23 de març de 2022 
 



 
 

 

 
CONSELL EXTRAORDINARI DE LA ZONA 11  (Bordeta i entorns) 
Sessió extraordinària realitzada el 20 de setembre de 2022, al Centre Cívic de la Bordeta.  
 
Assisteixen a la reunió:                                                                    
 
Entitats, Plataformes i Grups:  
Grup Municipal Ciutadans; Col·legi El Carme; Associació “Watani para la Libertad y la Justicia”; 
Salesians Sant Jordi PES Lleida i Parròquia Sta. Eugènia; Associació Veïnal de la Bordeta; IES 
Maria Rúbies; Assemblea de la Bordeta; Associació Veïnal Torres de Grealó i Quatre Pilans; i 
Comerciants. 
 
Persones:  
Àngels Borrego; Isaac Caballero; Iolanda Zapater; Mourad El Boudouhi; Joan Valls;  
Francisco Flores; M. Carmen Guerrero; Berta Arbonés; Vicente Nuevo; Alex Rodriguez; Rafa 
Fernández; Ramon Segura; Francesc Beà; Victoriano Rocha; Marina Rué; David Poc; i Maite Pou. 
 
Per l’administració municipal: 
Segona tinent d’alcalde i portaveu, Jordina Freixanet; la regidora de Participació Marta Gispert; 
la regidora de zona CdZ11, Marýama Sall; el regidor de Mobilitat i Serveis Urbans, Joan Ramon 
Castro; Cap d’obra pública i mobilitat, Sergi Gimeno; i de part de l’Àrea de Participació 
Ciutadana, Cristina Saiz, Glòria Vicens i Sogues Sendra. 
 
La regidora de Participació, Marta Gispert, excusa la presència del Paer en Cap, Sr. Miquel 
Pueyo, i agraeix la participació tant de la primera tinent d’alcalde, Jordina Freixanet, com de la 
resta de regidors i tècnics implicats en el procés. Així mateix, dona la benvinguda a les persones 
assistents. 
 
Esmenta que la trobada d’avui és per donar a conèixer els resultats del procés de consulta 
realitzat respecte a la vianalització del carrer Hostal de la Bordeta, entre l’Av. Flix i el carrer Ignasi 
Bastús. Aquest projecte és el primer procediment participatiu que s’ha promogut com 
Ajuntament de Lleida, mitjançant l’eina o plataforma Decidim. 
 
A continuació, la regidora de zona11, Marýama Sall, fa un repàs històric del procés. Aquesta 

neix quan l’antiga regidora de zona Anna Campos, a un consell de zona extraordinari, el grup 

dinamitzador va plantejar la pacificació d’unt ram del carrer Hostal i es va decidir començar a 

treballar. A partir d’aquí des de la regidoria de Mobilitat es fa una proposta que es presenta al 

Consell extraordinari  realitzat al febrer del 2022. En aquest consell és creen discrepàncies  i es 

decideix crear una comissió de treball per debatre i decidir entre totes les persones afectades 

les alternatives i arribar al màxim del consens possible,  així com el procés participatiu a dur a 

terme.  

Seguidament, Cristina Saiz, Cap d’Acció Participativa explica tot el procés participatiu que s’ha 
dut a terme fins al moment. Es va rebre l’encàrrec de promoure el debat ciutadà que permetés 
incorporar la visió del veïnat en relació a les propostes plantejades pels tècnics, per aquest motiu 
es va decidir constituir una comissió de treball que estava integrada per diferents entitat, 
comerciants, associacions i veïnat títol individual. Aquesta comissió es va reunir en 3 ocasions ,2 
vegades prèvies per debatre propostes alternatives i definir el procés participatiu, i una  última 
vegada un cop acabat el procés participatiu per valorar i fer propostes dins el marc de la 
comissió. A les  2 reunions prèvies( 21 d’abril i 19 de maig del 2022) es van definir les 3 propostes 
alternatives que són les que es va portar a la plataforma Decidim: 



 
 

 

- Alternativa 1: El carrer quedaria igual exceptuant d’avant de l’Església on es retirarien 
els contenidors, s’ampliaria la vorera i es guardaria una plaça d’aparcament 
exclusivament per l’Església.  Es proposa a més a més , incorporar plataforma única 
davant de l’Església entre Av Flix  i Sant Jaume 

- Alternativa 2: Fer una plataforma única sense eliminar els aparcament de la dreta. 
Perquè d’aquesta manera si es volgués realitzar alguna activitat al carrer, és podria tallar 
el trànsit al carrer i fer-ho més atractiu.  Aquesta proposta suposa la pèrdua de 6 places 
i l’eixamplament de la vorera. Es podrien recuperar al carrer Juneda si es recupera el 
sentit únic del carrer. (es podrien guanyar fins a 15 places) 

- Alternativa 3: No realitzar cap obra. El carrer Hostal quedaria tal com està ara. 

Un cop tancades les 3 propostes es va decidir el disseny del procés participatiu que estaria actiu 
entre el 8 i el 22 de juny. Dins del procés participatiu es va establir la realització d’una enquesta, 
que es va dir en tot moment que el procediment no seria vinculant perquè la eina no ho permet, 
però si que permet fer una escolta activa i estudiar la tendència de la ciutadania. Es va establir 
fer 2 preguntes: 

- SI a la pacificació del tram del carrer Hostal de la Bordeta: comporta les alternatives 1 i 
la alternativa 2. 

- NO a la pacificació del tram del carrer Hostal de la Bordeta: comporta l’ Alternativa 3.  

La deliberació serà entre el SI i el NO, però el SI estaria compost per 2 preguntes (alternativa 1 
o alternativa 2).  

La composició de l’enquesta seria:   

- L’ENQUESTA, dirigida a persones de 16 anys o més  del Barri de Bordeta  respecte a les 
preguntes següents: 

- ADREÇA POSTAL: 
- CODI POSTAL: 
- NO A LA PACIFICACIÓ DEL CARRER HOSTAL BORDETA 
- SI A LA PACIFICACIÓ DEL CARRER HOSTAL BORDETA 

També hi hauria un apartat per ALTRES PROPOSTES: Espai reservat per  a expressar altres 
propostes. 

També es varen contemplar diferents mesures per lluitar contra l’escletxa digital: 

- Roda de premsa, presentació del procés participatiu el dia 7 de juny al matí al Centre 
Cívic de Bordeta. On es van exposar en gran format les propostes perquè les persones, 
veïns i veïnes es puguin atansar i fer l’enquesta 

- En aquest període  de dos setmanes hi va haver una persona al Centre Cívic recollint les 
enquestes de 09 a 13:30 i de 16  19h.  

- Durant aquestes dues setmanes també vàrem desplaçar dos connectors/es digitals al 
propi carrer Hostal  i afluents (Ignasi Bastús, Juneda, col·legi, Amposta)  i van muntar 
tauleta amb megafonia informant per a que els veïns i veïnes es puguin atansar a fer 
l’enquesta. Els connectors/es varen estar: de dilluns a divendres de 10h a 13:30 i de 17 
a 19h, exceptuant la tarda de divendres que no hi va a ver servei. ( per tant 2 setmanes, 
2 persones) 

- Es varen fer cartells dinA4 per penjar a botigues i portals i informar de tot el procés 
participatiu i dels punts i horaris on es pot anar a fer l’enquesta. 



 
 

 

- Es va demanar també la corresponsabilitat a totes les entitats, veïns i veïns per fer 
difusió a través de xarxes per intentar que el procés arribes al màxim de gent. 

El dia 22/06/22 es va tancar l’enquesta i es va procedir a fer el recompte de l’enquesta d’opinió: 

•  84 vots en total: 

•  5 vots no són de la Bordeta 

•  33 NO a la pacificació 

•  46 SI a la pacificació: 

•  9 Alternativa 1 ( pacificar tram davant església) 

•  37 Alternativa 2 (pacificar tot l’últim tram) 

El dia 27/06/22 es va tornar a reunir la comissió de treball. La comissió va fer una sèrie de 
valoracions i propostes: 

- Es valora molt positivament el procés, tenint en compte que es tracta de la primera 
enquesta realitzada a través de la plataforma DECIDIM, el que ens ha permès conèixer 
les mètriques i les diferents casuístiques de la població enquestada, així com testar la 
tendència. 

- Tot i tractar-se d’una enquesta i per tant NO vinculat, ens ha servit per donar a conèixer 
la plataforma tenint en compte que es tracta d’una eina desconeguda per la ciutadania 
i cal continuant fent difusió de la mateixa. 

- L’Eina Decidim  és una aposta per les eines digitals, per a fomentar i aprofundir en  
l’àmbit de les  noves tecnologies imprescindible a dia d’avui,  però alhora suposa un 
repte cap a la superació de la bretxa digital que afecta a tantes persones vulnerables, 
però en especial a la gent gran. En aquest aspecte com a exemples reiteratius ens hem 
trobat amb dos casos que s’han de tenir en compte, d’una banda moltes persones grans 
tenen problema per registrar-se i el fet ‘haver de posar dades personals com ara el 
correu electrònic els hi genera por i desconfiança i per altra banda, moltes persones 
grans no tenen correu, ni tenen previsió de tenir-lo. 

- Hem de continuar treballant per arribar a un major nombre de persones  i no només a 
les que ja estan acostumades a les noves tecnologies, sinó també a totes aquelles que 
no ho estan. És per aquest fet que caldrà, en tot cas, en aquest període de transició, 
treballar de forma mixta amb enquestes i consultes presencials i a través de plataforma 
on-line. 

- Es valora molt positivament la figura dels connectors i connectores digitals en el procés 
d’acompanyament a carrer i es posa de manifest la necessitat que aquesta figura aviat 
la puguem veure de forma fixa a tots els centres cívics de la ciutat, sobretot per la 
necessitat de fer pedagogia i capacitar i formar a la ciutadania digitalment.  

- Pel que fa a la difusió, aquesta també ha de millorar, els projectes presentats  s’han de 
definir més contretament i oferir informació mes detallada a la ciutadania. 

- D’altra banda, donada la baixa participació en l’enquesta es valora de forma conjunta la 
necessitat de continuar treballant en el marc de la participació ciutadana fomentant les 
polítiques de participació per al foment de l’associacionisme, la corresponsabilitat de la 
comunitat, convençudes que hem de créixer en valors socials  i s’ha de continuar 
treballant en aquesta via més que mai.  

Un cop analitzats els resultats es constata la voluntat majoritària del SI a la pacificació, com 
consta en el recompte de les votacions, però com ja s’ha tingut en compte es tracta d’una 
enquesta no vinculant. 



 
 

 

La comissió fa algunes propostes com: bustiatge a tota la Bordeta amb carta informativa del 
detall de les possibles intervencions; realització de de processos de votació  que tinguin un 
caràcter més vinculant així com  ampliar més la informació. 

L’enquesta també tenia l’apartat d’altres propostes, i es van reflectir: arreglar l’encreuament 
entre el carrer Palauet i carrer Galícia; millora de les voreres en general, arranjament de rajoles; 
arranjament del carrer Juneda, entre d’altres.  

Marýama manifesta la voluntat de tirar endavant amb el disseny del projecte, tal com s’ha pogut 
comprovar als resultats de l’enquesta, remarcant que  és una eina  no vinculant tenint en compte 
que es el primer procés participatiu que es fa amb la eina decidim. Avui es presenta la proposta, 
i s’explicaran quins són els següents passos que es plantejaran a partir de la presentació d’avui.  

Tot seguit, dona pas al regidor Joan Ramo Castro i el cap d’obra pública i mobilitat, Sergi Gimeno 
cap d’obra pública i mobilitat perquè expliquin més tècnicament el projecte. La proposta que va 
obtenir més vots al procés participatiu  planteja el suprimir d’una banda els estacionament i 
mantenir l’altra per tal de disposar de més espai per poder ampliar las voreres. A partir de la 
proposta guanyadora es treballarà un projecte del que suposa aquesta ampliació de  voreres: 
mantenint el carril de circulació tal com està definit, es mantindrà una banda d’aparcament, es 
plantejarà recuperar places d’aparcament al carrer Juneda i a partir d’aquí quan es tingui la 
proposta definida amb tots els estudis fets, s’elaborarà el projecte i es portarà altre cop perquè 
es puguin fer aportacions. Uns dels aspecte positius del projecte es què al poder disposar de 2m 
més de vorera es podran ampliar alguns punts que són estrets, com la zona de davant l’Església. 
Remarca que els processos d’elaboració del projecte són llargs (4-6 mesos).  

La regidora Marta Gispert especifica que és un projecte que la idea no ha estat de l’Ajuntament 
sinó del veïnat i s’ha buscat la implicació d’aquets per elaborar-ho i que sigui un projecte que 
convenci a tots/es. També aclareix  que és un projecte lligat al Fons Europeu, i depèn d’aquest 
pressupost per tal de poder-lo tirar endavant.   

Torn general de preguntes i/o propostes: 
 
Mª Carmen Guerrero, presidenta de l’Associació de Veïns Bordeta. Fa incís  que aquest projecte 
va sorgir del Consell de Zona i en aquell moment l’AV no va voler participar al consell  ja que 
aquell sols estava representat per una plataforma que no està ni registrada ni reconeguda. 
Contextualitza que el Consell de Zona ha d’estar constituït per un representant de cada entitat 
registrada que hi hagi al barri, a partir d’aquí quan és presenta un projecte, aquest s’ha de 
presentar a una assemblea i després deliberar i fer aportacions, per tant considera que la decisió 
de dur a terme aquets projecte no correspon a una gran representació de la gent del barri.  
Manifesta altres prioritats més important al barri. Fica com exemple un carrer principal, com es 
el cas del carrer Hostal, de Mollerussa que es va fer el mateix procés i al cap de 5-6 mesos es va 
fer peatonal ( sense poder aparcar, ni circular cotxes...), i el resultat, segons la Ma.  Carmen, ha 
estat un desastre.  L’AV va proposar una recollida de signatures d’aquell tram, que fins al 
moment han recollit 404 signatures, que no volen la pacificació del carrer però si es demana un 
bon manteniment del carrer (arbrat, voreres, senyalitzacions .....). Tot i així, està d’acord amb 
traslladar els contenidors de davant de l’Església al C/Sant Jaume perquè l’Església pugui 
disposar d’aquest espai lliure. Insisteix amb que aquestes votacions no han estat encertades, ja 
que el sistema amb el que es van fer no ha estat el correcte per les persones que no tenien 
correu electrònic i tot i havent-se instal·lat unes persones al carrer per ajudar a realitzar el 
tràmit, el temps no va acompanyar ja que feia molta calor a les hores en que hi eren, i a més,  al 
Centre Cívic no es va presentar gairebé ningú; a més de la manca d’informació dels projectes.   



 
 

 

 

Iolanda Zapater amb representació de l’escola el Carme. Pregunta si hi haurà la possibilitat de 
modificar la solució que els hi donen alhora de desplaçar els contenidors davant de l’escola, ja 
que els desplaçarien uns 15-20 metres, i aquest estarien ubicats al mig de  l’espai del pati on hi 
han uns bancs on la gent s’assenta. A més, vol saber si es viable la proposta d’obrir una altra 
porta pel carrer Ignasi Bastús per descongestionar els vehicles que s’acumulen davant l’escola 
pel al Carrer Hostal. 
 

David Poca, Vicepresident de l’Associació de Veïns de Torres de Grealó i Quatre Pilans de Lleida. 
Vol saber si hi ha intenció d’informar als veïns de la Bordet sobre el  Pla Director de la Plana de 
Lleida ja que té una sèrie d’afectacions amb aquets barri. A més, comenta que en el cas que uns 
dels possibles usos d’aquest polígon sigui el d’Industria amb activitats que puguin causar fuites 
de productes químics, s’hauria de tenir en compte i garantir la seguretat dels veïns i veïnes. 
 
Francesc Beà, veí i membre del grup dinamitzador. Aclareix que al Consell de Zona pot venir 
qualsevol veí que ho demani. Manifesta el seu malestar amb el fet de no dir des de un principi 
que els resultats no eren vinculants. Comenta que les persones que no s’han informat sobre la 
proposta és perquè no han volgut, ja que els mitjans si que hi eren.  
 

Victoriano Rocha, veí. Comenta que  les persones que tenen gossos vagin amb una bossa i una 
botella d’aigua per fer la recollida correcta dels excrements i orins, que hi hagin més 
aparcament, que s’elimini la plaga de rates, millorar l’enllumenat i manteniment del carrers; 
insisteix amb que es destinin els diners amb totes aquests coses més importants.  
 

Maite Pou, té un comerç al Carrer Hostal. Explica que hi ha molta gent que no sabia que es feia 
aquest procés, i que no es poden comparar les firmes que s’han recollit amb els vots que han 
sortit del procés a la plataforma Decidim.  Contextualitza que és un carrer que ve molta gent de 
fora a comprar, per aquest motiu, treure les places d’aparcament seria una repercussió pels 
comerciants, a més que el fet de treure la vorera suposaria un perill per la canalla. També fa 
incís amb que els diners s’haurien de destinar a altres prioritats om el manteniment dels carrers, 
entre d’altres.  
 
Mourad El Boudouhi, Asociación Watani para la Libertad y la Justícia. Comenta que hi ha molt 
poca gent que ha votat en comparació amb tota la població que viu a la Bordeta.  
 
Intervé Jordina Freixanet, segona tinent d’Alcalde i portaveu, exposant que la voluntat del 
govern és que les coses es facin amb el major consens possible a nivell de barri i a nivell de ciutat, 
per aquest motius, es va ficar en marxa la plataforma Decidim que invita la gent a participar, tot 
reconeixent que la participació es molt difícil tot i ficant els mitjans per tal que arribi a tothom i 
s’ha d’anar fent poc a poc. Des de el començament es va dir que era una enquesta per saber la 
tendència. Al mes de juny es va obrir una consulta i s’ha comprovat segons els resultats de les 
votacions, que la tendència es que sí, a partir d’ara s’ha de començar a treballar davant la 
proposta. D’aquí 6 mesos, abans d’iniciar el procés d’informació pública, és a dir, abans 
d’aprovar inicialment 
el projecte, es tornarà a venir al barri, s’explicarà i es deixarà 30 dies d’exposició al públic, on 
tots els veïns de Lleida, no sols de la Bordeta, poden fer les seves aportacions al projecte que es 
ve a treballar. 
 
Amb relació a altre intervencions que han sorgit durant el primer torn de paraules, respon : 1- 
s’hauria de fer una sessió informativa especifica sobre el pla director de la Plana de Lleida; 2- el 
que es va presentar va ser un projecte de les zones de baixes emissions i una de les prioritats de 
l’Ajuntament era la pacificació de l’entorn escolar, s’han d’esperar que arribin els diners del 



 
 

 

Fons Europeu per poder-ho tirar endavant. També aclareix que els diners que provenen del Fons 
Europeu són perquè Lleida sigui mes sostenible i que hi hagin inversions de futur perquè la ciutat 
cada vegada sigui mes descarbonitzada; 3- altres temes relacionat amb els excrements dels 
animals....es sap que és un problema però avui el Consell és específic per parlar sobre el Carrer 
Hostal. 
 
Segon torn de paraula: 
 

Mª Carmen Guerrero, presidenta de l’Associació de Veïns Bordeta. Clarifica que a les 
assemblees del Consell de Zona pot anar tothom, però al grup dinamitzador ha d’haver un 
representat de cada entitat que representa el barri per tal que aquest sigui representatiu per la 
gran majoria de la gent del barri i són els que han de confeccionar el projecte; per això  aquest 
projecte en especial, representa un mínim de la població que viu a al Bordeta, a més de la poca 
gent que ha votat. També comenta que davant l’escola del Carme es can col·locar uns pilons 
durant la pandèmia per evitar aglomeracions davant l’escola la qual s’han eliminat 7-8 
aparcaments, ara per ara aquets pilons arriben fina la cantonada eliminant algun aparcament 
més, per tant, proposa eliminar els pilons i en cas que l’escola necessiti algun dia aparcament 
especial (per autocars...), reservar l’espai per aquell dia en concret, d’aquesta manera és 
recuperarien places d’aparcament.  
 

Mourad El Boudouhi, Asociación Watani para la Libertad y la Justícia. Comenta que si la 
participació ha estat baixa pot ser es per falta de comunicació, per tant, creu que s’ha de tornar 
a escoltar a la gent del barri. 
 

Berta Arbonés, veïna. Fa el comentari que és un encert el procés participatiu i que els barris han 
de començar  a treballar d’una altra amanera; tot i així és un procés nou i com tot,  hi han riscos. 
Un dels principals problemes és que la informació ha d’arribar a tothom i si no ho fem amb 
l’ajuda de totes les entitats, associacions i veïnes del barri és molt complicat. Per aquets motiu 
tota la gent implicada al barri ha de fer difusió i donar la informació correcta de tot el que es fa 
al barri per tal que arribi al màxim de gent possible.  
 

Francesc Beà, veí i membre del grup dinamitzador. Clarifica que qualsevol entitat, associació o 
persona a títol individual pot participar al Consell de Zona.  A més, considera que un o un/a 
president/a de l’AV no representa tot el barri, sinó els seus socis.  
 

Maite Pou, té un comerç al Carrer Hostal. Continua sense estar d’acord amb aquest procés 
participatiu recolzant el que comenta la presidenta de l’AV, i fa incís amb la necessitat que el 
govern escolti la ciutadania.  
 
La regidora Marta Gispert, clarifica que el Consell de Zona està obert a tothom de manera 
individual i a totes les entitats, associacions, agrupacions, plataformes de manera col·lectiva i 
que  es responsabilitat de cadascú la seva participació. El govern vol escoltar i per això s’estan 
incitant aquest processos, tot tenint en compte que és el primer cop que es fa i s’han de fer 
avanços cap a les millores que hagin pogut sorgir. Altres temes que s’han presentat avui per part 
dels participants, recorda que  al consell de zona es la manera que té el govern d’escoltar d’una 
manera oberta. Entre tots hem poder arribar a tots els veïns i veïnes.  
 
Jordina Freixanet, segona tinent d’Alcalde i portaveu, fa la reflexió sobre la motivació per 
participar als diferents processos des de una vessant propositivia. Entre tots hem de fer 
participació i invita a tothom a que quan es presenti el projecte ajudin a transmetre-ho a la gent 
per tal que hi hagi la màxima participació i poder treballar conjuntament. 
 



 
 

 

 
La regidora Marýama Sall, remarca que la participació és molt difícil que arribi a tothom i que 
des de govern, es fiquen tots els elements perquè aquesta participació sigui elevada.  Anima a 
que quan es presenti la proposta, assisteixi el màxim de gent possible per tal que sigui un 
projecte que la gent se’l senti seu.  
 

Sense cap altre tema a tractar en el dia d’avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 
 

 

Secretaria Tècnica dels Consells de Zona 
Glòria Vicens  
 

 
Lleida,  20 de Setembre del 2022 

 
 


